
Protokół z posiedzenia Rady Działalności Pożytku Publicznego Miasta Lublin z dnia 11 lutego 2020r. 

Miejsce obrad: Biuro Partycypacji Społecznej ul. Bernardyńska 3 Lublin  

Porządek obrad: 

1. Projekt uchwały w sprawie ustalenia planu sieci publicznych szkół podstawowych prowadzonych 
przez miasto Lublin oraz określenia granic ich obwodów. 

2. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Lublin na 2020 rok. 

3. Plan konsultacji społecznych na rok 2020 

4. Strategia Lublin 2030. 

5. Sprawy różne. 

Posiedzenie rozpoczął współprzewodniczący Piotr Choroś. Przedstawił porządek obrad.  Zaplanowano 

rozmowę na temat regulaminu Budżetu Obywatelskiego, niestety z przyczyn proceduralnych, 

regulaminu  nie będzie w porządku obrad. Prawdopodobnie dokument będzie jutro przesłany do 

członków i członkiń rady . 

Jakub Kosowski uważa, że spotkanie bezpośrednie na temat regulaminu Budżetu Obywatelskiego 

będzie lepsze niż droga elektroniczna. Ustalono termin spotkania na 17 lutego 2020 na godz.16  

Piotr Choroś zapytał czy są pytania odnośnie projektu uchwały w sprawie ustalenia planu sieci 

publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez miasto Lublin oraz określenia granic ich 

obwodów. Nie było pytań. Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie przez wszystkich obecnych na 

posiedzeniu.  

Piotr Choroś poprosił o przestawienie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Lublin na 2020 

rok. Na posiedzeniu była obecna Agnieszka Machlarz pracowniczka Wydziału Ochrony Środowiska. 

Przedstawiła założenia projektu, powiedziała, że jest wymóg uchwalenia tego dokumentu do końca 

marca. Nie ma dużych zmian w stosunku do roku poprzedniego, oprócz zmniejszenia kwoty 

finasowania. Agnieszka Machlarz przedstawiła jakie są obowiązki Gminy w ramach Programu.  Muszą 

być zapewnione miejsca w schronisku. Gmina jest zobowiązana do opieki nad wolnożyjącymi kotami 

oraz do ich dożywiania, odławianie bezdomnych zwierząt, sterylizacja i kastracja zwierząt w schronisku, 

usypianie ślepych miotów. Musi być podpisana umowa na gotowość z rolnikiem na przyjęcie zwierząt 

gospodarskich, dokarmienie i utrzymanie (zwierzęta odłowione przez gminę), opieka 24 h dla zwierząt 

z wypadków, znakowanie zwierząt w gminie i kastracja/sterylizacja ze środków Budżetu 

Obywatelskiego. Program został skonsultowany ze wszystkimi zainteresowanymi m.in. z powiatowym 

lekarzem weterynarii czy organizacjami pozarządowymi. 

Jakub Kosowski zapytał czy czipowanie i kastracje są finansowane z budżetu obywatelskiego. Agnieszka 

Machlarz, potwierdziła, że jest to projekt z Budżetu Obywatelskiego. Wcześniej, kiedy nie było 

projektów z Budżetu Obywatelskiego kastrowano tylko koty wolno żyjące.  

Paweł Danielczuk zapytał o statystyki odnośnie czipowania i kastracji. 

Agnieszka Machlarz, powiedział ze dane z poprzednich lat są na stronie internetowej lublin.eu. 



Jakub Kosowski zapytał, w jaki sposób odbywa się weryfikacja, tego czy ktoś mieszka w Lublinie. 

Agnieszka Machlarz powiedziała, że jest to weryfikowane na podstawie oświadczenia właściciela lub 

właścicielki.  

Bogusław Misiak powiedział, że jest bardzo zła świadomość społeczna, jeżeli chodzi o sytuację,  

w których trzeba reagować na cierpienie zwierząt. Ludzie nie wiedzą co mają zrobić np. z potrąconym 

zwierzęciem.  

Agnieszka Machlarz powiedział, że można zawiadomić Straż Miejską, schronisko, jest alarmowy telefon 

całodobowy. 

Piotr Choroś zarządził głosowanie. Uchwała został poparta jednogłośnie, przez wszystkich obecnych na 

posiedzeniu.  

Kolejnym punktem obrad był plan konsultacji na rok 2020, który będzie przedstawiony Prezydentowi. 

Informacje zostały zebrane ze wszystkich wydziałów i jednostek organizacyjnych Urzędu Miasta. Piotr 

Choroś powiedział, że mogą być jeszcze nowe konsultacje, które nie zostały ujęte w przedstawionym 

planie.  

Marta Smal-Chudzik zapytała jaka będzie forma dyskusji na temat pojemników podziemnych na śmieci 

na Starym Mieście.  

Piotr Choroś powiedział, że to będzie ogólna dyskusja, nie ma terminu, zgłosiła to Rada Dzielnicy Stare 

Miasto. 

Nastąpiło głosowanie. Uchwałę podjęto jednogłośnie, wszyscy obecni byli za opinią pozytywną dla 

planu konsultacji społecznych na rok 2020. 

Następnym punktem obrad był proces przygotowywania projektu Strategii Lublina 2030. Głos zabrała 

Agata Cholewa pracowniczka Biura Partycypacji Społecznej. Rozmowa ma określić jakie Rada 

Działalności będzie miała zadania w ramach tworzenia tej strategii, jakie obszary są najważniejsze, jakie 

zadnia priorytetowe widzą członkowie i członkinie Rady dla miasta Lublin.  Agata Cholewa opowiedziała 

o założeniach jakie ma projekt realizowany przez dwa wydziały UML czyli WSP i PS. Powiedziała, że ideą 

projektu jest stworzenie partycypacyjnej strategii miasta, gdzie mieszkańcy i mieszkanki mają wspólnie 

wypracować wizję rozwoju miasta. Od listopada do końca lutego są organizowane w cały mieście 

spotkania konsultacyjne. W ramach projektu odbywają się spotkania tematyczne tzw. Kafejka 

partycypacyjna. Agata Cholewa przedstawiła cały proces powstawania dokumentu, mówiła o grupach 

roboczych i o konsultacjach społecznych już przygotowanego projektu dokumentu.  

Członkowie i członkinie Rady zaczęli pracować warsztatowo. Maja wybrać 4 tematy, które ich zdaniem 

są ważne w kontekście strategii.  Najwięcej głosów dostały tematy : Mobilne miasto, Edukacja 

przyszłości, Aktywność młodych ludzi w mieście, Jak rozwijać zainteresowania i talenty w Lublinie oraz 

Aktywność seniorek i seniorów w mieście.  

Teraz nastąpiła praca w grupach nad trzema tematami: Mobilne miasto, Edukacja przyszłości, 

Aktywność młodych ludzi w mieście. Dla każdego tematu powinny powstać refleksje, marzenia  

i rekomendacje.  Praca w grupach trwała ok. 20 min.  

Rozpoczęło się prezentowanie pracy. Pierwsza grupa, która zaprezentowała swoje pomysły pracowała 

nad tematem „Mobilne miasto”. Prezentował Paweł Danielczuk. Z pozytywnych rzeczy, które istnieją 

napisali elektroniczny rozkład jazdy autobusów, wyświetlacze na przystankach. Wśród minusów grupa 

wskazała: zakorkowane miasto, brak dobrych połączeń autobusowych pomiędzy dzielnicami (żeby 



miały trasy z pominięciem centrum), zła jakość dróg, brak zielonej fali, brak regulaminu korzystania  

z alternatywnych środków komunikacji (hulajnogi, rowery elektryczne), ograniczony dostęp do 

bezpłatnego internetu, brak konsekwencji w planowaniu i budowie dróg.  Marzenia jakie zapisała 

grupa to: elektryczna komunikacja miejska, więcej ciągów pieszych ( przedłużenie deptaka), zmiana 

organizacji ruchu, np. ruch jednokierunkowy, zakaz pojazdów spalinowych w centrum miasta, 

napowietrzna komunikacja miejska, bezpłatna komunikacja alternatywna (skutery, hulajnogi, metro), 

szybka kolej miejska (na wzór trójmiasta), dokończenie obwodnicy Lublina, bus pas na godziny – tylko 

w szczycie pełni funkcje bus pasa, sieć punktów do ładowania samochodów elektrycznych, bezpłatne 

taxi dla seniorów, system ścieżek rowerowych i promocja poruszania się rowerem, bezpłatny dostęp 

do internetu i wi fi  na przystankach autobusowych, prawna regulacja korzystania z alternatywnych 

środków komunikacji (hulajnoga, skuter).  Rozbudowa połączeń komunikacji miejskiej z lotniskiem  

w Świdniku.  

Agata Cholewa zapytała, czy ktoś z innych grup chciałby dodać coś w temacie mobilnego miasta.  

Aleksandra Kulik zwróciła uwagę na problemy z poruszaniem się po Starym Mieście, ze względu na 

nierówny bruk.  

Agata Cholewa powiedział, że podczas warsztatów powstał pomysł, żeby wydzielić na przystankach 

strefę pieszych  i tzw. „ strefę zombie” dla osób z telefonami komórkowymi.  Na spotkaniu „Miasto bez 

barier” , odnośnie dostępności dla wszystkich, pomysłów odnośnie mobilności było dużo w kontekście 

poruszania się osób niewidzących, niesłyszących, osób z niepełnosprawnością ruchu, np. pojawiła się 

informacja, że chodniki powinny być dla pieszych i żeby nie było możliwości jeżdżenia hulajnogami i na 

rolkach czy rowerze. Jest to duży problem w kontekście osób głuchych. 

Kolejna grupa, która przedstawiła swoja pracę, to „Aktywność młodych w mieście”. Aleksandra Kulik 

powiedziała o tym jak jest teraz: smutne domy kultury, które nie są dopasowane do potrzeb dzisiejszej 

młodzieży. Nie ma odpowiedniej przestrzeni w mieście dla młodych, którzy chcą działać. Młodzi ludzie 

potrzebują wsparcia, nie dostają tego wsparcia, szkoła im tego nie zapewnia na poziomie, którego 

potrzebują, praca ngo jest niewystarczająca i nie adekwatna do potrzeb. Grupa miała na myśli wsparcie 

psychologiczne oraz wsparcie w rozwoju kariery. Marzenia, które zapisała grupa: program edukacji 

obywatelskiej w szkołach ( nie tylko udział w wyborach, ale również to w jaki sposób zaangażować się 

w działalność społeczności lokalnej  i mieć wpływ na własne, najbliższe otoczenie). Poruszona została 

też kwestia braku świadomości młodych, jeżeli chodzi o zdrowy trym życia.  Kolejne marzenia odnośnie 

aktywności młodych, to stworzenie przestrzeni dzielnicowych, które zastąpią domy kultury, tzw. 

miejsca otwarte, sąsiedzkie.  Promocja centrum informacji młodzieży, wsparcie psycho-społeczne 

młodzieży i wybieraniu kariery, otwartość w szkołach (szkoły odpowiadają na problemy młody ludzi), 

tworzenie grup nieformalnych i organizacji pozarządowych przez młodzież.   

Kolejna grupa pracowała nad tematem „Edukacja przyszłości”.  Marta Smal-Chudzik powiedziała, że 

jest za mało zajęć dodatkowych, nawet mogą być płatne, ważne jest żeby oferta była dostępna w szkole 

i nie trzeba wozić dzieci w różne miejsca. Zauważyli, że jest zbyt mała liczba nauczycieli względem 

potrzeb edukacyjnych dzieci i młodzieży, brak lub za mało ciekawych form przekazywania wiedzy  

w szkole. Jest za mało tzw. uniwersytetów trzeciego wieku, czyli brakuje edukacji dla dorosłych. 

Marzenia, które wymienili to: wsparcie instytucjonalne dla edukacji pozaformalnej, wsparcie dla 

organizacji pozarządowych, żeby mogły pracować z młodzieżą, większe nakłady na sprzęt 

informatyczny, powinno być więcej szkół o profilu zawodowym, dzieci powinny uczyć się w mniejszych 

klasach, potrzeba edukacji obywatelskiej, obywatelskie budżety młodzieżowe.  



Agata Cholewa podziękował wszystkim za pracę w grupach, zachęciła do uczestnictwa w kolejnych 

wydarzeniach w ramach pisania Strategii Lulin 2030. Do Rady zostanie przesłany harmonogram 

kolejnych wydarzeń.  


